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ACTA NÚMERO 1/2021 
 
A l’Institut Escola del Treball, carrer Comte d’Urgell, 187, Edifici 17 Sala 
d’audiovisuals Fusteria, es reuneix el dia 8 de juny de 2021 la comissió 
permanent del Consell de la FP. Comença la sessió a les 16 hores 12 minuts. 
 
Presideix la Sra. Maria Truñó Salvadó, Comissionada d’Educació, amb la 
Vicepresidència de la Sra. Raquel Gil Eiroá, Comissionada d'Ocupació, hi 
assisteixen els Srs. i Sres. Jordi Sánchez Masip, Gerent IMEB, Imma Delgado 
Alvarez representant del Grup Municipal PP, Anna Garcia Escrig, Representant 
GM Barcelona pel canvi, Marta Carranza, del Consell Escolar Municipal, Núria 
Gallifa Vilella, Tècnica d'Educació del Consell Educació de l'Eixample, Gemma 
Verdés , Cap Àrea Post-Obligatòria del Consorci d'Educació de Barcelona, Paco 
Ramos Martín, Director executiu d'Estratègies de Foment d'Ocupació Barcelona 
Activa, Manel Punsoda Buxo Director de Serveis de Democràcia Activa, José 
Luis Durán Moyano, Director Institut Escola del Treball, Melcior Arcarons Rua 
Consultor d'Ensenyaments Professionals representant de Centres de formació 
professional concertats, José Miguel Mayos Roca Vocal junta directiva d'EPIC, 
Ramon Gutiérrez Coronado Cap del Servei Territorial d'Ocupació a Barcelona 
Sud, Neus Pons Pena Directora Gerent de la Fundació BCN Formació 
Professional, Jordi Plana Arrasa Gerent Serveis d’Educació Diputació de 
Barcelona "Àrea de Desenvolupament Econòmic de la Diputació de Barcelona", 
Josep Francí i Carreté representant de la Cambra de Comerç, Indústria i 
Navegació de Barcelona, Maria Àngels Benítez, representant de la  PIMEC, Iris 
M. Molina Ávila, Responsable Departament Coneixement i FP de Foment del 
Treball, Eva Mª Gajardo Rodríguez de la "Unió General de Treballadors (UGT)", 
Rosa Janer de "Comissions Obreres (CCOO)", Lluís Vila Prat, President FAPAES 
"Federació de Pares i Mares d’Alumnes d’estudis sufragats amb fons públics no 
universitaris (FAPAES)", Mar Pla de la "Confederació Cristiana d’Associacions de 
Pares i Mares d’Alumnes de Catalunya (CCAPAC)", Marçal Quintairos Babarro 
de la "Federació d’Associacions de Pares i Mares d’Escoles Lliures (FAPEL)" amb 
la presència de la Secretària del consell, Sra. Ana García Cachafeiro que certifica 
i la Sra. Laia Herrera, Secretaria Tècnica. 
   
Marta Carranza, Secretària del Consell Escolar de Barcelona pren la paraula, 
dóna la benvinguda, recorda que el sisè Tinent d’Alcalde ha delegat la 
Presidència de la Comissió Permanent en la Comissionada d’Educació, Maria 
Truñó, i que també ens acompanya la Vicepresidenta 3a, la Raquel Gil, 
comissionada de Promoció de l’ocupació i polítiques contra la precarietat. 
Explica que fem la primera sessió presencial del consell, que avui ens acull 
l’Institut Escola del Treball, una institució centenària dedicada a l’ensenyament 
de la formació professional de la nostra ciutat, i que acull més de 2.000 
alumnes de les famílies professionals industrials. 
 
Marta Carranza dóna la paraula al Director de l’Institut Escola del Treball, en 
Jose Luis Duran, per donar la benvinguda als assistents, explica que és un plaer 
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acollir a la comissió permanent del Consell de la FP que avui es fa en la sala 
amb vinils d’alumnat d’arts gràfics. 
 
Marta Carranza agraeix les paraules de Jose Luis Duran. Abans d’iniciar els 
punts de l’ordre del dia excusa l’assistència de:  

o "Federació de Pares i Mares d’Alumnes d’estudis sufragats amb fons 
públics no universitaris (FAPAES): Lluís Vila Prat (que és també el 
representant del Consell al CEMB) 

o "Confederació Cristiana d’Associacions de Pares i Mares d’Alumnes 
de Catalunya (CCAPAC): Eva Aguiló Samitier 

o “Grup Municipal Junts per Catalunya”: Berta Clemente 

Finalment proposa invertir l’ordre del dia atès que com ha dit la comissionada 
d’Educació ella haurà de marxar a mitja sessió:  

o L’ordre del dia quedaria de la següent manera (si ningú hi té 
inconvenient) :  

 1. Constitució de la Comissió Permanent. 
 2. Elecció de la Vicepresidència associativa. 
 3.Treball participatiu sobre el Pla de treball 2021-2023 del 

Consell de la FP de Barcelona. 
 4. Recorregut Informes Grups de Treball Diversitat Funcional 

i Gènere.  
 5. Oferta Postobligatòria curs 2021-2022.  
 6. Taula de ciutat per a l’Acord Educació 2030 
 7. Precs i preguntes  

 
Marta Carranza dóna pas al primer punt de l’ordre del dia: Constitució de la 
Comissió Permanent. Marta Carranza dóna la paraula a la Maria Truñó.  

La Maria Truñó explica que ella conduirà la sessió fins a finalitzar el punt 3, però 

que després haurà de marxar atès que ha d’assistir a una Comissió de Treball de 

la Taula de Ciutat per l’Acord Educació 2030. I que delegarà la Presidència de la 

sessió en la Raquel Gil i 3a Vicepresidenta del Consell de la FP.  

Agraeixen la participació de tothom i l’acollida de l’Institut Escola del Treball i 
posen de relleu que aquesta és la primera sessió presencial del consell i que 
això significa que mica en mica estem en una situació de “normalitat” 
postpandèmica. Aprofiten per agrair tot l’esforç del món educatiu i empresarial 
per tirar endavant el curs 2020-2021 que ja arriba a la seva finalització.  

Aprofita l’avinentesa per explicar que ja s’ha penjat a la web del CEB la recerca 
qualitativa sobre abandonament educatiu elaborada per l’Aina Tarabini i que es 
va presentar a la jornada sobre “Què en sabem de l’abandonament educatiu” 
del passat 19 de maig. I que d’aquí un parell de setmanes estarà disponible 
l’estudi de la cohort. Recorda que el vídeo de la jornada està a l’espai web del 
consell de la FP.  
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Finalment explica que aquest és l’acte de constitució de la nova comissió 
permanent. Que aquest és l’òrgan d’execució del consell de la FP i, per tant, 
l’espai de treball del Consell. Que arrel de l’aprovació del nou reglament hi ha 
noves entitats i que proposa que en un minut es presentin molt breument  les 
que avui són presents  a la sala, concretament:  

o Centres de formació professional concertats: representat per 
Melcior Arcarons Rua (Melcior Arcarons abans participava com a 
Fundació Escola Cristiana). 

o Centres de formació professional privats: José Miguel Mayos Roca.  

Finalment, creu oportú que la resta de participants també es presentin. Atès 
que en la darrera sessió Plenària que va ser telemàtica hi havia més de setanta 
entitats.  

Marta Carranza dóna pas al segon punt de l’ordre del dia: Elecció de la  
Vicepresidència  i dóna la paraula a la Laia Herrera de la secretaria tècnica del 
Consell:  

Laia Herrera explica que a la Comissió Plenària del passat 15 d’abril és va 
explicar per part de la Presidència del consell que en el nou reglament s’inclou 
la figura de la Vicepresidència associativa o també dita Vicepresidència primera. 
Que la Vicepresidència primera és exercida per una persona representant d’una 
associació membre del Plenari que no tingui la consideració de membre de la 
corporació municipal o de personal al servei de l’Ajuntament. Que la seva elecció s’ha 
de fer per majoria absoluta dels o de les membres de la Comissió Permanent. I que la 
candidatura de consens que es va proposà i que s’ha de ratificar avui és la de la Neu 
Pons Pena, que avui ens acompanya, que és directora-gerent de la Fundació BCN 
Formació Professional, a qui tots coneixeu. Destaca que durant aquest mes i escaig que 
ha passat des de la constitució del Plenari del consell no hi ha hagut una candidatura 
alternativa.  

Marta Carranza dóna la paraula a Ana García Cachafeiro secretaria delegada de 
l’IMEB, que procedeixi a explicar la metodologia de la votació.  

La secretària jurídica del Consell, Sra. Ana Garcia explica que si ningú té 
inconvenient es farà una votació a mà alçada amb vots a favor, en contra i 
abstencions. En el cas que hi hagi algú que hi estigui en contra es pot acordar 
fer votació secreta amb urna. També recorda que només pot votar un 
representant per entitat. Es procedeix a la votació de la vicepresidència 
associativa. Es dóna el resultat final de la votació, indicant que s’aprova per 
unanimitat proposar la designació de la Neus Pons, gerent de la Fundació BCN 
FP. 

Marta Carranza dóna la paraula a la Sra. Neus Pons nova vicepresidència 
associativa del Consell de la FP de Barcelona, qui agraeix la confiança 
dispositada. 

Marta Carranza dóna pas al tercer punt de l’ordre del dia: Treball participatiu 
sobre el Pla de treball 2021-2023 del Consell de la FP de Barcelona. 
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Marta Carranza dóna la paraula a Laia Herrera de la secretaria tècnica del 
Consell.  

Laia Herrera presenta breument les 10 línies de treball que ja es van explicar a 
la Comissió Plenària del dia 15 d’abril.  

1. Fomentar la plena continuïtat formativa dels i les joves en els ensenyaments postobligatoris i la continuïtat 
formativa al llarg de la vida.  

2. Millorar l’oferta de la FP, adequar-la a les necessitats del sistema productiu de la ciutat i promoure la inserció 
laboral dels i les joves.  

3. Facilitar la formació pràctica en centres de treball i promoure l’FP dual a les administracions i a les empreses.  

4. Facilitar l’orientació professional al llarg de la vida.  

5. Garantir l’equitat a la formació professional.  

6. Garantir l’educació inclusiva per atendre la diversitat a la formació professional.  

7. Garantir la igualtat de gènere a la formació professional.  

8. Promoure la innovació pedagògica R+D, recerca i coneixement.  

9. Promoure la mobilitat internacional.  

10. Promocionar i difondre socialment la formació professional. 

 

Es proposa fer un debat participatiu i per aquest motiu indica que la permanent 
es dividirà en dos grups de debat que estaran conduits per les vicepresidències 
2a i 3a. Indica que les persones que tinguin el gomet vermell es quedaran a la 
sala amb la Maria Truñó i la Marta Carranza i que les persones que tinguin el 
gomet blau aniran a una altra aula de l’edifici amb la Raquel Gil i ella mateixa.  

Recorda que tindrem 45 minuts per comentar les línies de treball (de forma 
individual i grupal), i 15 minuts per fer la posada en comú en aquesta sala. Que 
aquest és un primer debat però que és un document obert que es pot anar 
enriquint al llarg dels mesos. Que a partir del debat d’avui i del buidatge de les 
enquestes des de la secretaria tècnica del consell es proposaran els grups de 
treball per iniciar aquest any. Tot recordant que ja hi ha un grup de treball 
estructural vinculat a la planificació de postobligatòria. 

Metodologia:  

1a part: A cada grup es repartirà una enquesta individual que tots els 
participants hauran d’emplenar. En aquesta enquesta s’inclou la priorització de 
les línies, els continguts específics que creiem que s’haurien de tractar en 
aquestes línies prioritàries, i la consulta sobre quines de les 10 línies de treball 
del Pla representen més l’àmbit d’actuació o interès de la vostra entitat. 

Un cop emplenada l’enquesta es posarà en comú.  

2a part. Perquè hem prioritzat aquestes línies i no unes altres? Debat obert. Les 
vicepresidentes recolliran de forma resumides les aportacions de tothom per 
presentar-les en plenari.  

És important destacar que no s’han de consensuar les línies prioritàries, només 
s’ha de debatre sobre el perquè d’unes i no unes altres.  
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Després del debat per grups s’apunten les línies més destacades. Amdos grups 
comparteixen la visió que totes les línies són importants.  

Grup de treball 1. Destaca la millora de l’oferta de FP fins i tot més enllà de 
l’àrea metropolitana, tenint molt present la inserció dels i les joves i els sectors 
econòmics emergents. També destaquen la necessitat de promoure la inclusió. 
I totes aquelles accions que vagin en la línia de promoure l’equitat (és fa 
esmenta a les situacions de vulnerabilitat acadèmica). I la necessitat de donar 
un impuls a la internacionalització de la FP.  

Grup de Treball 2. Destaca la millora de l’oferta tant d’abast de ciutat com 
metropolità (línia 2), la facilitació de pràctiques i de FP Dual (3), i es proposa 
agrupar les línies que abunden en l’equitat (1, 5,6,7). També es destaca la 
necessitat d’aprofundir en l’orientació i la promoció de la FP (4 i 10).  

Marta Carranza dóna dóna la paraula a Laia Herrera, perquè expliqui el quart 
punt de l’ordre del dia: Recorregut Informes Grups de Treball Diversitat 
funcional i Gènere. 

Laia Herrera explica que fa uns mesos que s’han anat presentant els informes 
elaborats durant l’any passat, tant al VI Tinent d’Alcalde com a la Comissionada 
d’Educació, com al Consell Directiu del Consorci d’Educació de Barcelona, al 
Consell Escolar de Catalunya i a la Sindicatura de Greuges de Barcelona.  

Que en totes les visites han rebut felicitacions per la qualitat de la feina feta i 
l’esforç de concretar propostes a mig i llarg termini.  

Informa que resta pendent la presentació dels informes als nous representants 
del departament d’Educació i l'Agència Pública de Formació i Qualificació 
Professionals de Catalunya i que està previst fer-ho al llarg d’aquest trimestre 
atès que ja s’ha constituït el nou govern. En paral·lel informa que s’ha avançat 
en algunes de les propostes recollides en els informes.  

Gemma Verdés GT FP i diversitat funcional, es valora la incorporació d’un 
psicopedagog a l’escoles de FP. FP i Gènere: Un dels temes destacats va ser 
augmentar la representativitat de les dones en els camps STEM (Ciència, 
Tecnologia, Enginyeria i Matemàtiques). En aquest sentit és important destacar 
que s’han promogut tant des del CEB com des de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona campanyes de sensibilització i identificació i promoció del talent 
femení. També destaca la propera creació d’un espai de treball compartit entre 
la Direcció de Transversalitat de Gènere de l’Ajuntament, el Consorci 
d’Educació, i la representació d’algunes direccions de centres, per treballar de 
quina manera poden promoure la perspectiva de gènere tant pel que fa a 
l’accés dels estudis com pel que fa a l’estada de les noies als centres (la mb 
temes com llenguatge i el vocabulari masculinitzats, una organització de l’espai 
escolar,etc).  Però de moment visió pessimista perquè de moment costa 
aconseguir l’accés de noies a algunes formacions. Conclusió la promoció no és 
suficient i les campanyes per a intentar captar noies, però costa s’ha de 
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treballar més l’orientació, per exemple en informàtica segueixen havent-hi mlt 
poques noies. 

Pren la paraula la Sra. Marta Carranza dóna pas al cinquè següent punt: Oferta 
Postobligatòria curs 2021-2022.  

Marta Carranza dóna la paraula a la Sra. Gemma Verdés, Directora de l’Àrea de 
Postobligatòria i Règim Especial explica quina és l’oferta de cara a l’any que ve 
dels estudis post obligatoris (presentació en power point que es farà arribar a 
tothom en els propers dies).  

Resumidament Gemma Verdés posa en valor alguns aspectes:  

- Es fa una oferta inicial i després una final en funció de la preinscripció que 
s’ha tingut. Destaca que s’ha produït un augment espectacular en la 
preinscripció. Hi ha molta demanda. Constata que l’oferta FP és  clarament 
insuficient i que s’ha de treballar per corregir aquesta situació.  

- Tots els centres ofereixen tots els nivells, tots el recorreguts partint de PFIs. 
Per 1a vegada el departament d’educació entoma les segones oportunitats 
amb una formació professionalitzadora.  

- Es creu que s’ha de canviar la concepció del batxillerat, incloent el 
batxillerat professionalitzador que li obre la porta de formació professional. 

- Destaca l’obertura de l’Institut dels aliments, situat a Mercabarna. Que 
parteix del concepte de sector econòmic no de família professional,  
incorporant oferta formativa de logística fins a dietistes.  

- A nivell d’inclusió destaca l’augment de places per IFES. Els referents dels 
EAPS pel centres formatius i les formacions a professorat en matèria de 
salut mental.  

S’obra un torn de paraules.  

Marta Carranza dóna pas al següent punt: Taula de ciutat per l’Educació 2030.  

Marta Carranza explica aquest punt assenyalant que al Plenari del Consell 
Municipal de Barcelona, el 27 de novembre de 2020, es va aprovar una 
proposició presentada per ERC amb els vots de Barcelona en comú, PSC i Junts x 
Catalunya, una proposta que finalment ha comptat amb el suport de la resta de 
grups municipals que s’hi han implicat, per  elaborar un Acord per l’Educació a 
la ciutat 2030, entre l’Ajuntament i els agents educatius de la ciutat, i comptant 
amb el Consorci d’Educació de Barcelona i en el marc d’una Taula per a l’Acord 
Edu2030BCN del Consell Educatiu de Ciutat (CEMB).  

L’objectiu és  pactar unes línies estratègiques clares de model d’educació a la 
ciutat a partir d’un consens social i polític que sigui útil com a  full de ruta amb 
horitzó 2030, perquè l’educació sigui la palanca de transformació que la ciutat 
necessita per reduir els impactes educatius i socials de la pandèmia i que sigui 
efectivament una educació inclusiva, equitativa i de qualitat que promogui 
oportunitats d’aprenentatge durant tota la vida per a tothom. 
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Que després de la 1ª sessió de la Taula per a l’Acord Edu2030 BCN del passat 3 
de maig (que va comptar amb la participació de representants dels Grups 
Municipals, membres de la Comissió permanent del CEMB, les persones 
expertes internes i externes, i membres del Pacte per Barcelona), tindran lloc 
dues sessions de cada una de les següents Comissions temàtiques: 

1. Educació i criança en la petita infància (0-3). 

2. Planificació de l’oferta i parc públic d’equipaments educatius (3-16). 

3. Igualtat d’oportunitats: escolarització equilibrada i educació inclusiva. 

4. Trajectòries educatives post 16. 

5. Dels centres de formació d’adults a l’educació de persones adultes. 

6. Oportunitats educatives i culturals més enllà de l’escola. 

En les Comissions temàtiques, les persones expertes presentaran el document 
de bases elaborat per tal de facilitar un debat entre les persones participants 
que permeti recollir comentaris i propostes en relació a la diagnosi, els 
objectius estratègics, les fites 2030 i les principals línies d’actuació. 
Posteriorment, s’incorporaran les aportacions en els documents de cada eix 
temàtic per tal de presentar el document de proposta d’Acord en la 2ª sessió 
de la Taula per a l’Acord Edu2030 BCN que tindrà lloc a la tardor.  

Que en el cas de la comissió 4.Trajectòries educatives post 16 el document de 
bases ha estat elaborat per: Gemma Verdés (Àrea d'Ensenyaments 
Postobligatoris i de Règim Especial CEB), Laia Herrera (Consell FP), Aina Tarabini 
i Judith Jacovkis (UAB). Estan previstes dues sessions de treball pels propers 
dies 21 de juny i 6 de juliol, 9h30-12h i que convida a tothom que no ho hagi fet 
a inscriure’s.  

Marta Carranza dóna la paraula a Laia Herrera de la secretaria tècnica per 
donar pas als precs i preguntes.  Laia Herrera explica que està previst el 
següent calendari de treball:  

Propera Permanent del consell: octubre 2021 i Plenari Novembre 2021. Inici 
grups de treball d’octubre de 2021 en endavant (finalització maig-juny 2022).  

Marta Carranza dónala paraula a Raquel Gil que agraeix la participació de 
tothom, explica que aviat rebran el buidatge de l’enquesta i la proposta de grup 
de treball. Desitja un bon final de curs a tothom i recorda que està tothom 
convidat/da al 30 aniversari del CEMB el proper 10 de juny per streaming.  

I no havent-hi més assumptes a tractar s’aixeca la sessió a les 18 hores  

´        Vist-i-plau 

 La secretària del Consell de la FP   La Presidenta 
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 Ana García Cachafeiro    Maria Truñó Salvadó 


